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PROTOKÓŁ Nr XXV/2017 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 31 marca 2017 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 900, zakończono o godz. 1118. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy 
obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy  - Roman Kłosowski 
2. Sekretarz Gminy  - Irena Oleksy    
3. Skarbnik Gminy            -         Bożena Tomaszewska 
4. Protokolant  - Anna Drabik 
 
 
 
Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia XXV Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie 
listy obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 15 
radnych. 
 
Zwolnienia: 

• Radny Leszek Kondrat – uczestniczył w sesji do przerwy. 
 
 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad. 
 
Do porządku obrad uwag nie wniesiono.    
 
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołu XXIV Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 

okresie międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
6. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
7. Informacja Straży Gminnej w Manowie z bieżącej działalności. 
8. Interpelacje i zapytania. 
9. Trybuna obywatelska. 

II. Sprawy problemowe: 
1. Bezpieczeństwo i porządek publiczny oraz zabezpieczenie przeciwpożarowe 

gminy.  
2. Sprawozdanie finansowe z działalności Elektrociepłowni Rosnowo za 2016 

rok. 
3. Podjęcie uchwał w sprawie:  

a) zmian w budżecie Gminy Manowo na 2017 r., 
b) przyjęcia sprawozdania Wójta Gminy Manowo z wykonania zadań 

Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych w 2016 roku, 
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c) przyjęcia sprawozdania Wójta Gminy Manowo z wykonania zadań 
„Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2015-
2018” w 2016 roku, 

d) powołania Skarbnika Gminy Manowo, 
e) zmian w Statucie Gminnego Ośrodka Kultury w Wyszewie, 
f) dostosowania sieci szkół podstawowych i gimnazjów do nowego 

ustroju szkolnego na terenie Gminy Manowo na okres od dnia 1 
września 2017 r. do dnia 31 sierpnia 2019 r., 

g) sprzedaży lokali mieszkalnych położonych w budynku nr 58C w 
miejscowości Manowo, 

h) przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Manowo w 
2017 roku. 

4. Wolne wnioski i informacje. 
5. Odpowiedzi na interpelacje. 
6. Zakończenie. 

 
 

 

Ad.I.2. Przyjęcie protokołu XXIV Sesji Rady Gminy    
  

Protokół XXIV Sesji Rady Gminy przyjęty został jednogłośnie - 15 głosami za.  
 
 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach 
podejmowanych w okresie międzysesyjnym 

Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym 
zajmował się następującymi sprawami: 

� 3, 10 i 17 marca pełniłem dyżury w Urzędzie Gminy Manowo. 
� 14 marca brałem udział w zebraniu Zarządu Stowarzyszenia Ziemi 

Manowskiej. 
 

 
Ad.I.4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się następującymi 
sprawami:  
� Miałem spotkanie z przedstawicielami Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i 

Autostrad. Na stronie internetowej GDDKiA jest już informacja na temat 
ogłoszonego przetargu na dokumentację programową dla drogi S-11 z Koszalina 
do Bobolic. Opracowanie będzie trwało od 1,5 roku do 2 lat. Po analizie będzie 
ogłoszony przetarg na projekt i wykonanie. Do zakończenia tej inwestycji upłynie 
6-7 lat. To jest powód dla którego GDDKiA zaniecha inwestycji na odcinku 
znajdującym się na terenie gminy Manowo (tj. lewoskręt do Bonina, przebudowa 
Kretomina). Po wybudowaniu obwodnicy ta droga będzie drogą wojewódzką. 
Dobra informacja jest taka, że w ramach remontów w tym roku będzie 
kontynuacja przebudowy nawierzchni drogi na kolejnych czterech odcinkach po 
0,5 km (w Mostowie oraz na odcinku Manowo-Kretomino). W Manowie również 
na wniosek mieszkańców i interpelacje radnych będzie zrobiony z destruktu 
chodnik do zatoki oraz od p. Matejko do p. Jaworskich. W 2018 roku i 2019 
będzie nowa nawierzchnia i krawężniki w Kretominie oraz chodnik (od 
Kretomińskiej do przystanku). Otrzymaliśmy pismo z GDDKiA, że nie otrzymamy 
destruktu.  

� Inwestycje:  
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o Prace przy przebudowie 2 ulic w Boninie trwają i przebiegają zgodnie z 
harmonogramem. 

o Zakończyliśmy budowę oświetlenia ulicy Rolnej i Południowej. Narazie  
świeci 20 lamp. 

o Spółka Elektrociepłownia Rosnowo zleciła wykonanie wodociągu za 
osiedlem leśnym w Manowie.  

o Drogi gminne:  
� Kontynuujemy budowę drogi przy ulicy Lipowej w Kretominie. 
� W poniedziałek rozpocznie się budowa drogi Słonecznej w 

Kretominie. 
� Pozostałe remonty w Kretominie są zakończone. Ulica Boczna 

zostanie wykonana z destruktu, jak będzie sprzyjająca pogoda i 
pozyskamy odpowiednią ilość destruktu.  

� Po wybudowaniu wodociągu w Manowie musimy zrobić drogę za 
osiedlem leśnym. Musimy również zrobić drogę na odcinku od p. 
Wawszczyka do skrzyżowania oraz odcinek drogi na osiedlu po 
byłym boisku.  

� Wykonaliśmy remont ulic w Rosnowie: 
• Między blokiem 1 i 9 (po obu stronach), 
• Między blokiem 7 i 11. 

� Gazyfikacja Manowa została rozpoczęta i są duże emocje. Z braku środków jest 
tylko realizacja gazociągu. Przyłącza i lewa strona Manowa będą robione w II 
etapie. Manowo będzie całe zgazyfikowane.  

� W dniu 2 maja na strzelnicy Związek ekologiczny planuje imprezę połączoną z 
wystawą psów myśliwskich. Organizatorzy proponują połączenie jej z imprezą 
organizowaną przez Sołectwo Manowo. Kolejka wąskotorowa będzie na tę 
imprezę dowoziła ludzi.  

� Od dzisiaj zaczynamy rozbiórkę dwóch przystanków w Manowie. Zostaną 
postawione dwie nowe wiaty.  

� Podpisaliśmy kontynuację umowy na oświetlenie z firmą Oświetlenie-Północ. W 
przypadku konserwacji wzrost wynosi o 1,7% oraz wzrost za ilość zużytej energii 
(powstały dodatkowe lampy). W ramach konserwacji firma nieodpłatnie 
zamontuje 5 nowych opraw (2 w Rosnowie, 3 w Cewlinie).  

� Uzgodniliśmy z prezesem Spółdzielni Irys, że do końca czerwca zostanie 
postawionych 7 nowych wiat (osłon śmietnikowych). Koszty dzielimy po połowie. 

� Plaża w Rosnowie - w kwietniu ze strony Urzędu wyczyścimy kąpielisko i 
dowieziemy piach. Od maja kąpieliskiem będzie opiekowało się Stowarzyszenie 
Kolejki Wąskotorowej. Podpiszemy stosowną umowę, ale tylko na sezon.  

� Mam kilkanaście faktur, które poświadczają wydatki rodziców w ramach 
stypendium. Z reguły jest to odzież (m.in. kurtki, dresy) i obuwie sportowe. 
Niektórzy kupują dla swoich pociech buty za 549 zł. Świadczy to o tym, że nie 
ma totalnej biedy, o której się często mówi. Ilość uprawnionych do poboru 
stypendium również się zmniejszyła.  
 

 
 
Ad.I.5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał 
podjętych na ostatniej sesji.  
 
Lp. Nr uchwały, 

Data uchwały 

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji 

1. XXIV/197/2017

24 lutego 2017 
zmian w budżecie Gminy Manowo na 2017 r. Zrealizowana, została przesłana do RIO w 
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celu zbadania zgodności z prawem. 

Została opublikowana w Dzienniku 

Urzędowym Województwa 

zachodniopomorskiego. 

2. XXIV/198/2017

24 lutego 2017 
zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy 

Manowo na lata 2017 – 2032, 

Zrealizowana, została przesłana do RIO w 

celu zbadania zgodności z prawem. 

3. XXIV/199/2017

24 lutego 2017 
wyodrębnienia funduszu sołeckiego w budżecie 
Gminy Manowo na 2018 rok 

Zrealizowana, została przesłana do RIO w 

celu zbadania zgodności z prawem. 

 

4. XXIV/200/2017

24 lutego 2017 
wyrażenia zgody na ustanowienie służebności 

przesyłu na nieruchomości, 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. 

5. XXIV/201/2017

24 lutego 2017 
wyrażenia zgody na przekazanie nieruchomości 

w drodze darowizny 

W trakcie realizacji, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. 

6. XXIV/202/2017

24 lutego 2017 
udzielenia pomocy finansowej Powiatowi 

Koszalińskiemu na realizację zadania 
inwestycyjnego polegającego na remoncie i 

przebudowie drogi powiatowej nr 3561Z na 

odcinku droga krajowa nr 11 - Bonin w 

partnerstwie z Powiatem Koszalińskim 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. 

7. XXIV/203/2017

24 lutego 2017 
planu dofinansowania form doskonalenia 

zawodowego nauczycieli oraz ustalenia 

maksymalnej kwoty dofinansowania w 2017 r. 
opłat za kształcenie nauczycieli zatrudnionych w 

szkołach i przedszkolach prowadzonych przez 

Gminę Manowo 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w celu 

zbadania zgodności z prawem. Wystąpiono z 

wnioskiem o publikację w Dzienniku 

Urzędowym Województwa 

Zachodniopomorskiego 

 
 
Ad.I.6. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Joanna Czerwiak - Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów: w dniu 24 marca 
odbyło się posiedzenie Komisji, na którym rozpatrzyliśmy informację z kontroli 
przeprowadzonej przez RIO. Informacji udzielała p. Monika Cholewa - z-ca 
skarbnika gminy. Wyjaśniła, że trwają czynności mające na celu wprowadzenie w 
życie wszystkich zaleceń pokontrolnych RIO i zapewniła, że będziemy na bieżąco 
informowani o realizacji tych zaleceń.  
 
Andrzej Sokalski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej: 24 marca KR przeprowadziła 
kontrolę w Przedszkolu Gminnym w Boninie w zakresie zgodności wydatków 
Przedszkola z planem finansowym na 2016 rok. Budżet Przedszkola po zmianach 
wynosił 1.133.000 zł, przy planowanym budżecie 936.000 zł. Zmiany były 
spowodowane dotacjami celowymi i udziałem własnym środków. Niezgodności nie 
stwierdzono.   
 
 
Ad.I.7.  Informacja Straży Gminnej w Manowie z bieżącej działalności 
 

Jarosław Perczyński – Komendant Straży Gminnej w Manowie: w marcu 
podejmowaliśmy interwencje dotyczące: 

• ustawy o utrzymaniu czystości i porządku w gminach, 
• nieprawidłowości w odprowadzaniu nieczystości płynnych (6 interwencji), 
• nieprawidłowości w gospodarowaniu odpadami stałymi (29) - m. in. 

ujawniliśmy 2 nielegalne wysypiska śmieci, 
• spalania odpadów i substancji zabronionych (10), 
• oznakowań numerami porządkowymi posesji, 
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• kontroli stanu technicznego dróg gminnych (oznakowanie i stan nawierzchni 
po okresie zimowym), 

• potrąconych zwierząt przez pojazdy (5), 
• naruszeń ustawy o ochronie zwierząt (5) oraz braku nadzoru nad psami (10), 
• pomocy osobom bezdomnym - we współpracy z GOPS (4), 
• budynków w złym stanie technicznym (2), 
• współpracowaliśmy z Komendą Miejską Policji - zabezpieczaliśmy 2 mecze 

sportowe, 
• odbyliśmy 4 patrole z policją oraz braliśmy udział w akcji "trzeźwy poranek", 
• podejmowaliśmy interwencje dotyczące ustawy o ochronie przyrody (wycinka 

drzew) - podejrzenie nielegalnej wycinki (nie potwierdziły się), 
• prowadziliśmy stały nadzór dotyczący zaleceń wydanych przez Powiatowego 

Inspektora Weterynarii w Koszalinie dotyczących trzymania drobiu w 
związku z wystąpieniem ognisk ptasiej grypy,   

• prowadziliśmy monitoring miejsc gromadzenia się młodzieży po zgłoszeniach 
mieszkańców Bonina, Rosnowa, Wyszeborza. Obejmujemy patrolami ZSR w 
Boninie, orliki, place zabaw w Wyszewie i w Wyszeborzu, teren przy jeziorze 
w Rosnowie. 

W marcu nałożyliśmy 2 mandaty karne. Jeden dotyczył spalania odpadów, a drugi 
dotyczył nieprawidłowości w zakresie odprowadzania nieczystości płynnych. Brałem 
udział w spotkaniu w Koszalinie Terenowej Rady ds. Pomocy i Adaptacji Osobom 
Skazanym. Jest to nowa Rada Powiatu Koszalińskiego i jestem jej członkiem. 
Sprawozdanie z działalności Straży Gminnej w 2016 roku stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu. 
 
Roman Kłosowski - Wójt Gminy: remont dróg gminnych odbędzie się według 
następującego harmonogramu: 

1. Kretomino (planujemy zakończyć we wtorek), 
2. Bonin, 
3. Cewlino, 
4. Manowo, 
5. Rosnowo, 
6. Wyszewo. 

 
 
 
Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania 
 

Radna Grażyna Góral: Wójt wspomniał, że na drodze krajowej nr 11 nie będą już 
wykonywane prace. W związku z tym, że w Manowie powstaje szkoła podstawowa 
rodzice prosili o oznakowanie przejścia dla pieszych przy sklepie Róża. Ta sprawa 
była też poruszana na Zebraniu Wiejskim.  
 
Radny Mieczysław Kuźniarski: 

� Oświetlenie siłowni zewnętrznej i placu zabaw w Manowie - słupy są obok 
kościoła. Wystarczą 2 halogeny i będzie bezpiecznie. 

� Podłączenie energii elektrycznej (230 wolt) w okolicy stawku. Planujemy z p. 
Sołtys wykonanie tam pewnych prac, do których będzie potrzebna energia. 

 
Radny Michał Bamburak: 
� Wójt powiedział, że droga w kierunku lasu będzie robiona po Boninie - 

odbieramy z p. Sołtys wiele uwag od mieszkańców, że droga nie jest zrobiona i 
nie jest przejezdna.  
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� Oświetlenie - mieszkańcy wnoszą, aby na skrzyżowaniu była chociaż jedna 
lampa. 

� Drogi w Cewlinie – droga do lasu jest jak ser, jest bardzo dużo dziur. 
� Kiedyś był robiony wjazd do p. Rusina - nie zostało to wykonane dokładnie i w 

tej chwili zjazd został uszkodzony. Jeśli nie zostanie naprawiony, to droga w 
kierunku p. Damiana może ulec zniszczeniu (spływająca woda będzie 
podmywała asfalt). Proszę o przeprowadzenie remontu, aby zapobiec dalszej 
degradacji drogi. 

 
Radna Sylwia Krępeć: 
� Droga gminna w Wyszewie na odcinku od rozwidlenia do Wiewiórowa (od posesji 

68 do 72) - jest konieczność oczyszczenia rowu melioracyjnego, ponieważ jest 
zarośnięty i podczas deszczu zalewana jest droga.  

 
Radny Mirosław Pawlak: 
� Czy będzie również czyszczone zejście do jeziora w Rosnowie? 
� Kiedy nastąpi uruchomienie oczyszczalni w Rosnowie? 
� Termomodernizacja -  na jakim jesteśmy etapie? 
 
Radna Joanna Czerwiak:  

� Przebudowa chodnika od klubu do bloku w Grzybnicy - w jakim terminie to 
zostanie wykonane? 

 
Radny Marek Twardowski: 

� Do Komendanta SG - czy będzie interwencja dotycząca porzuconych gałęzi w 
Kretominie przez jednego z mieszkańców?  

 
Radny Tomasz Padykuła: 
� Jak wygląda sytuacja z pracownikami interwencyjnymi? 
 
Radny Andrzej Sokalski:  

� Ulica Boczna w Kretominie -  czy trzeba wykupić działki i czy projekt bedzie 
zmieniany? 

� Droga łącząca ulicę Kretomińską z Poziomkową - jest problem z 
zaparkowanymi samochodami, sąsiad ma problem z wyjazdem z posesji. 
Chcielibyśmy wiedzieć, jaka jest sytuacja. 

� Nie działa oświetlenie przejścia dla pieszych na drodze nr 11 w stronę 
Koszalina. 

 
 
 
Ad.I.9. Trybuna obywatelska 
 

Romana Nowocień - Sołtys Grzybnicy:  
� Przebudowa kanalizacji w klubie wiejskim w Grzybnicy - czy jest szansa na 

wykonanie tych prac? 
 
Marzena Ziubrowska – Sołtys Kretomina: 

� Składam na ręce Wójta petycję w sprawie budowy chodnika przy ulicy 
Kretomińskiej oraz pasów dla pieszych. 

 
Genowefa Pelikan – kierownik GOPS:  

� Dziękuję p. Sławkowi Jamce za przekazanie dużej ilości odzieży i pościeli dla 
podopiecznych.  
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Następnie p. Anna Walaszek - dyrektor Przedszkola Gminnego w Boninie oraz 
Jolanta Kaczmarczyk - dyrektor Przedszkola Samorządowego w Rosnowie w imieniu 
Ośrodka Partner wręczyły Wójtowi statuetkę honorującą nasz wydział oświaty 
"Optymistycznym Wydziałem Oświaty". Panie dyrektorki również ze swojej strony 
podziękowały Wójtowi i Radzie za umożliwienie aktywnego uczestniczenia i realizacji 
programu "Optymistyczne i Partnerskie Przedszkole", które są realizowane i 
podnoszą jakość kształcenia i edukacji w naszych przedszkolach. 
 
Bogumiła Wasilewska – Stowarzyszenie Ziemi Manowskiej: 

� 14 marca odbyło się posiedzenie Zarządu, na którym zatwierdziliśmy plan 
działania na 2017 rok. 

� 13 maja zapraszamy na porządkowanie Kamiennych Kręgów w Grzybnicy. 
Mam nadzieję, że szkoły również będą w tym uczestniczyć. 

� Zmieniamy miejsce imprezy pn. "Noc świętojańska". Tym razem odbędzie się 
w Rosnowie z 23 na 24 czerwca. 

� Będziemy współuczestniczyć w organizacji Kapeliady (lipiec). 
� Przegląd zespołów śpiewaczych przekładamy z kwietnia na październik. 
� Bractwo Cewlińskie organizuje 2-dniową wycieczkę do Pragi. Koszt - 370 zł. 

Do 10 kwietnia należy wpłacić zaliczkę w wys. 150 zł. O szczegółach chętne 
osoby mogą się dowiedzieć u p. E. Niechciał. 

 
Sławomir Jamka – Przewodniczący RO Rosnowo: 

� 10 marca w Rosnowie odbył się koncert z okazji Dnia Kobiet. 
Współorganizatorem był GOK w Wyszewie. Udział wzięło kilkadziesiąt pań. 

� 21 marca odbył się happening z okazji święta wiosny połączony z paleniem 
marzanny nad jeziorem w Rosnowie. 

� Mieszkańcy dziękują za dyżurowanie dzielnicowych w Rosnowie. 
� Dziękuję za pracownika do utrzymania w czystości plaży, okolic orlika oraz 

terenów, które nie są sprzątane przez firmę. Taka osoba jest w Rosnowie 
niezbędna.  

� W imieniu Rady Osiedla i mieszkańców zgłaszam potrzebę zagospodarowania 
terenu przy Orliku w Rosnowie (po prawej stronie) - budowa toru do jazdy na 
rolkach i wrotkach. Proszę o zaplanowanie tej inwestycji na przyszły rok. My 
również część środków Rady Osiedla na ten cel przeznaczymy. 

� We współpracy z p. dyrektor Margraf próbujemy włączyć się do programu 
Polskiego Instytutu Filmowego "Kino za rogiem". My mamy salę kinową i 
nienajgorszą akustykę. Nie wiemy, czy to się przyjmie, ale jest taki pomysł. 

 
Radny Tomasz Padykuła: chciałbym przypomnieć, że Stowarzyszenie działające przy 
Szkole Podstawowej w Rosnowie prowadzi zbiórkę pieniędzy na budowę windy dla 
osoby niepełnosprawnej z Wyszeborza. Proszę p. Gienię o przedstawienie szczegółów 
tej akcji. 

 
Genowefa Pelikan – kierownik GOPS:  

� Poprosiliśmy SP w Rosnowie o pomoc w zorganizowaniu zbiórki. Zbiórka jest 
prowadzona dla pani, która od kilkunastu lat nie może wydostać się z domu. 
Złożyliśmy wniosek w PEFRON (ok. 90% dotacji), ale musimy zebrać ok. 10-
20% kwoty dotacji. Kto będzie mógł wesprzeć tę inicjatywę prosimy o wpłaty. 
Mamy również do rozprowadzenia cegiełki (10 zł, 20 zł, 50 zł). Zbieramy na 
budowę windy zewnętrznej, ale nie wiemy jaki będzie jej koszt.  

 
Sławomir Jamka – Przewodniczący RO Rosnowo: 
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� 3 kwietnia o godz. 18.00 w sali kinowej w Rosnowie odbędzie spektakl 
Konopienka wystawiany przez grupę teatralną Koszalińskiej Spółdzielni 
Mieszkaniowej "Na skarpie". Zapraszamy chętne osoby.  

 
Radny Michał Bamburak: 

� Sołectwo Cewlino złożyło wniosek na granty sołeckie 2017. Celem wniosku 
jest uzyskanie środków na aktywizację społeczności lokalnej, podnoszenie 
jakości i bezpieczeństwa życia mieszkańców oraz realizację przedsięwzięć o 
charakterze kulturalnym. Pieniądze chcemy przeznaczyć na rewitalizację 
placu rekreacyjno-sportowego w Cewlinie.  

 
Następnie, w związku z przejściem na emeryturę odbyło się pożegnanie p. Bożeny 
Tomaszewskiej, która pełniła funkcję skarbnika gminy przez 27 lat, a w samym 
Urzędzie pracowała 40 lat.  
 
 
 
 
Przerwa – 955 - 1010 

 
 
 
Ad.II.1.  Bezpieczeństwo i porządek publiczny oraz zabezpieczenie 
przeciwpożarowe gminy.  
 

asp. Tomasz PADYKUŁA - Naczelnik Wydziału Prewencji Komisariatu Policji II w 
Koszalinie przedstawił sprawozdanie z pracy Zespołu Dzielnicowych w Manowie. 
Sprawozdanie stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
 
Radny Stanisław Turowski: czy w Boninie była taka sytuacja, że ktoś chodził za 
listonoszem i próbował wymusić emeryturę, która była należna rodzicowi? 
 
asp. Tomasz PADYKUŁA: na chwilę obecną nie mam takiej wiedzy. 
 
 
Informację na temat zabezpieczenia przeciwpożarowego gminy przestawił Michał 
Martyniuk – Naczelnik OSP Wyszewo. Informacja stanowi załącznik do niniejszego 
protokołu. 
 
 
 
Ad.II.2. Sprawozdanie finansowe z działalności Elektrociepłowni Rosnowo za 
2016 rok 
Sprawozdanie finansowe z działalności Elektrociepłowni Rosnowo Sp. z o.o. w 2016 
roku przedstawił Robert Murii – Prezes Spółki. Sprawozdanie stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu. 
 
Radny Michał Bamburak: jaki procent wydatków jest finansowany ze środków 
własnych (z dochodów spółki) i ile dofinansowuje gmina? 
 
Robert Murii – Prezes Spółki: gmina nie dofinansowywała przez 6 lat. Mówiłem o 
inwestycjach typu: odcinek sieci wodociągowej, odcinek kanalizacji – w tych 
przypadkach w 100% finansuje gmina, ale są to koszty niższe o 23% (o podatek 
Vat). Dane dotyczące kosztów są w sprawozdaniu, z którym można się zapoznać. 
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Roman Kłosowski – Wójt Gminy Manowo: powołując Spółkę 6 lat temu zakładaliśmy 
samofinansowanie Spółki z działalności bieżącej. My dajemy tylko gwarancje 
bankowe. Gdybyśmy oddali to w prywatne ręce nie utrzymalibyśmy obecnego 
poziomu cenowego. Rada Gminy ma możliwość sprzedaży tej Spółki lub udziałów w 
Spółce. Nowa oczyszczalnia ścieków jest automatyczna. Będzie tylko jeden człowiek, 
który będzie miał nadzór. Po roku czasu możemy się ubiegać w FOŚ o umorzenie 
30%.  
 
 
 
Ad.II.3. Podjęcie uchwały w sprawie: 
 
Maria Staciwa – dyrektor GOK: w uchwale dotyczącej Ośrodka Kultury w zapisie 
dotyczącym świetlic należy wykreślić słowa „wiejskie” przy każdej ze świetlic.  
 

a) zmian w budżecie Gminy Manowo na 2017 r., 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 24 marca 2017 roku. Czy do tego  
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę –  
przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXV/204/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

b) przyjęcia sprawozdania Wójta Gminy Manowo z wykonania zadań 
Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 
Alkoholowych w 2016 roku, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 24 marca 2017 roku. Czy do tego  
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę –  
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXV/205/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

c) przyjęcia sprawozdania Wójta Gminy Manowo z wykonania zadań 
„Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2015-
2018” w 2016 roku, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 24 marca 2017 roku. Czy do tego  
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę –  
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXV/206/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

d) powołania Skarbnika Gminy Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 24 marca 2017 roku. Czy do tego  
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski?  
 
Wójt: składam wniosek do rady Gminy w sprawie powołania na skarbnika 
gminy Manowo Panią mgr ekonomii Magdalenę Szymańską. Pani  
Szymańska pracuje w Urzędzie Gminy 4 lata. Jako przełożony  
stwierdzam, że jest bardzo dobrym pracownikiem, bardzo szybko  
odnalazła się na stanowisku, które do dzisiaj zajmowała. Jestem  
przekonany, że podoła sobie na powierzonym stanowisku. Jest  
mieszkanką Manowa.  



10 

 

Uchwała otrzymała Nr XXV/207/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 
 
Jan Prus - Przewodniczący Rady: serdecznie gratuluję i życzę powodzenia  
i owocnej współpracy. 
 

e) zmian w Statucie Gminnego Ośrodka Kultury w Wyszewie, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 24 marca 2017 roku. Czy do tego  
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę –  
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXV/208/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

f) dostosowania sieci szkół podstawowych i gimnazjów do nowego 
ustroju szkolnego na terenie Gminy Manowo na okres od dnia 1 
września 2017 r. do dnia 31 sierpnia 2019 r. , 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 24 marca 2017 roku. Czy do tego  
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę –  
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXV/209/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

g) sprzedaży lokali mieszkalnych położonych w budynku nr 58C w 
miejscowości Manowo, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 24 marca 2017 roku. Czy do tego  
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę –  
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXV/210/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

h) przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 
zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Gminy Manowo w 
2017 roku 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 24 marca 2017 roku. Czy do tego  
projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie widzę –  
przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXV/211/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 14 radnych 

 
 
 
Ad.II.4. Wolne wnioski i informacje 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: 
• Przypominam o obowiązku złożenia oświadczenia majątkowego do dnia 28 

kwietnia 2017 roku. 
 
Radny Mieczysław Kuźniarski: 7 maja o godz. 10.30 rozpoczynamy IV Biegi i Marsze 
Wiosenne Manowo 2017.  
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Radny Andrzej Sokalski:  
� 22 kwietnia Akademia Sportowa Zryw Kretomino organizuje turniej orlików w 

gminie. Zapraszam serdecznie. 
 
 
Ad.II.5. Odpowiedzi na interpelacje 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
- G. Góral:  

� Znak D-6 – postaramy się jak najszybciej wyegzekwować ten znak. 
- M. Kużniarskiego:  

� Lampa – to już jest zgłoszenie inwestycji. Cała procedura będzie trwała 
kilka miesięcy. Zlecenie opracowania projektu może nastąpić po 
zabezpieczeniu środków na cel w budżecie. Proszę o zgłoszenie tej 
inwestycji w październiku do programu inwestycyjnego na rok 2018. 
M. Kuźniarski: ja mówiłem o zawieszeniu lamp na istniejących słupach i 
skierowanie na plac zabaw.  
Wójt: taka procedura może być przyjęta i to jest koszt ok. 300 zł od jednej 
oprawy. W miarę możliwości będziemy starali się realizować. 

- L. Kondrata:  
� Kruszywo – rozmawiałem z wykonawcą. Jeśli mu zostanie, to możemy się 

zgłosić. Natomiast z piachem nie ma problemu. 
- M. Bamburaka:  

� Droga – już powiedziałem. 
� Oświetlenie – dostawienie jednej lampy to koszt ok. 1500 zł. Tam trzeba 

budować nową stację pomiaru. Do mnie też zgłaszają mieszkańcy tej 
części Cewlina potrzebę postawienia chociaż 1 lampy. 

� Wjazd do p. Rusina – w przyszłym tygodniu sprawdzę ten stan.  
- S. Krępeć:  

� Rów melioracyjny – mieliśmy zrobić to jesienią, ale zabrakło środków. Pan 
Stasiak lub p. Wawszczyk podejmą się wykonania odcinka ok. 150 m. 

- M. Pawlaka:  
� Plaża – w kwietniu postaramy się oczyścić przede wszystkim kąpielisko. 

Dowieziemy piach. Zobaczymy, co nam zaproponuje SKW.  
� Oczyszczalnia ścieków – zostanie uruchomiona na koniec maja. 
� Termomodernizacja – jeszcze nie jest rozpatrzony wniosek. Usterki i uwagi 

zostały uzupełnione. Czekamy na informację. 
- J. Czerwiak:  

� Przebudowa chodnika – do wakacji postaramy się to wykonać. 
- M. Twardowskiego:  

� Gałęzie – dopilnujemy, żeby właściciel to sprzątnął. 
- T. Padykuły:  

� Pracownicy interwencyjni – staramy się unikać prac interwencyjnych. 
Jeśli są do zrealizowania zadania w sołectwach, wolimy to wykonać w 
ramach umowy-zlecenia. Refundacja prac interwencyjnych jest znikoma – 
500 zł. Po tym okresie musimy jeszcze zatrudnić tę osobę na 3 miesiące i 
z tymi pracownikami sołtysi mają dużo problemów. Osoba na zlecenie 
wykona swoją pracę i nie ma z nią problemów.   

- A. Sokalskiego:  
� ulice Rolna, Kościelna, Grzybowa – musimy dokładnie przeanalizować 

plan. Ulica Słoneczna (poprzeczna – nie jest ulicą główną) na mapie ma 
pas 15 m. Musimy wprowadzić korekty do planu. Są w Kretominie takie 
działki, które mają z trzech stron drogę.   
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� Droga łącząca ulicę Kretomińską z ulicą Poziomkową – procedura trwa. 
Jestem przekonany, że właściciel działki odwoła się od naszej decyzji i 
sprawa skończy się w sądzie.  

� Oświetlenie – zgłosimy.  
� Ulica Boczna – zgodnie z planem ta droga nie jest przelotowa.  

- R. Nowocień:  
� Szambo przy klubie – zrobimy z tym porządek w tym roku. 

- M. Ziubrowskiej:  
� Chodnik przy ulicy Kretominńskiej -  jeśli chodzi o pasy na ulicy 

Kretomińskiej, to Wójt może zgłosić taką interpelację. Jeśli chodzi o 
chodnik – to tę interpelacje przekażemy p. Staroście.  
Marzena Ziubrowska – ludzie są tak zdesperowani, że wyjdą na ulicę i 
zatrzymają cały ruch. 

- S. Jamkę:  
� Zagospodarowanie terenu koło orlika – pomysły na zagospodarowanie są 

różne, ale trzeba się na coś zdecydować i przygotować do pozyskania 
środków na ten cel. 

 
 
Ad.II.6. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady XXV Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
 
Protokołowała: 
Anna Drabik 


